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UCHWAŁA NR VIII/   /2024 
RADY MIEJSKIEJ WE WSCHOWIE 

z dnia 28 listopada 2024 r. 

w sprawie rozpatrzenia petycji dotyczącej żłobka przy Szkole 
Podstawowej nr 3 we Wschowie 

Na podstawie art. 2 ust. 3, art. 9 ust. 2 i art. 13 ust. 1 ustawy z dnia 11 lipca 
2014 r. o petycjach (Dz. U. z 2018 r. poz. 870) uchwala się, co następuje: 

§ 1. Po rozpatrzeniu petycji dotyczącej żłobka przy Szkole Podstawowej nr 
3 we Wschowie Rada Miejska we Wschowie uznaje przedmiotową petycję za 
bezzasadną z przyczyn wskazanych w uzasadnieniu stanowiącym załącznik do 
niniejszej uchwały. 

§ 2. Wykonanie uchwały powierza się Przewodniczącemu Rady Miejskiej we 
Wschowie, który poinformuje wnoszącego petycję o sposobie jej załatwienia. 

§ 3. Uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia. 

  
Przewodniczący  

Rady Miejskiej we Wschowie 
 

Hanna Knaflewska - Walkowiak 
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Załącznik do uchwały Nr VIII/   /2024 
Rady Miejskiej we Wschowie 
z dnia 28 listopada 2024 r. 

Uzasadnienie 

10 września 2024 roku do Urzędu Miasta i Gminy Wschowa wpłynęła petycja 
rodziców i mieszkańców rejonu Szkoły Podstawowej nr 3 we Wschowie, w treści 
której Wnoszący zgłaszają sprzeciw wobec powstaniu żłobka w budynku szkoły. 

Wnoszący petycję wyrażają obawę, że utworzenie żłobka w budynku Szkoły 
Podstawowej nr 3 we Wschowie pogorszy jakość edukacji uczniów Szkoły 
Podstawowej nr 3, z uwagi na ograniczoną liczbę sal lekcyjnych 
oraz prawdopodobieństwo, że dzieci będą rozpoczynać lekcje w godzinach 
późniejszych niż poranne oraz że lekcje trwać będą do godzin popołudniowych. 

W opinii Wnoszących petycję zmniejszenie powierzchni szkoły poprzez 
ulokowanie w niej żłobka, jak i zwiększenie liczby dzieci stworzy sytuacje 
niebezpieczne zagrażające zdrowiu dzieci. 

Ponadto Wnoszący petycję obawiają się o bezpieczeństwo dzieci w związku 
z planami ulokowania w piwnicy szkoły szatni dla wszystkich uczniów, również 
dla klas 1-3, co w opinii Wnoszących petycję może skutkować wzrostem 
konfliktów wśród uczniów. 

Kolejnym argumentem Wnoszących petycję przeciwko utworzeniu żłobka 
w Szkole Podstawowej nr 3 jest ograniczona liczba miejsc parkingowych. 
W opinii Wnoszących petycję parkowanie aut przez rodziców żłobkowych 
spowoduje zatory na drodze dojazdowej oraz uniemożliwi dowiezienie dzieci 
szkolnych punktualnie na zajęcia lekcyjne. 

Wnoszący petycję poruszyli kwestię placu zabaw, którego nie mają dzieci 
uczęszczające do szkoły, a który ma powstać dla dzieci żłobkowych. Wnoszący 
dodają, że w otoczeniu szkoły brakuje miejsc zacienionych i możliwości 
schronienia przed słońcem. 

Wnoszący petycję podkreślają, że nie są przeciwni powstaniu gminnego żłobka 
lecz mając na uwadze dobro rodziców i dzieci zarówno żłobkowych, 
jak i szkolnych, proszą o rozważenie zmiany lokalizacji żłobka, podając za 
przykład nieużytowany budynek po Szkole Podstawowej w Przyczynie Górnej lub 
budynek po Gminazjum nr 1 przy ulicy Kopernika we Wschowie. 

26 września 2024 r.,w siedzibie Szkoły Podstawowej nr 3 we Wschowie, odbyło 
się posiedzenie Komisji Skarg, Wniosków i Petycji. Na posiedzeniu obecna była 
Dyrektor Szkoły Podstawowej nr 3 we Wschowie - Pani Anna Huzar oraz 
Dyrektor Biura Oświaty i Spraw Społecznych - Pani Anna Wiśniewska. 

Dyrektor Szkoły Podstawowej nr 3 we Wschowie - Pani Anna Huzar odniosła się 
do kolejnych kwestii podniesionych w petycji. 
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Dyrektor Szkoły Podstawowej nr 3 we Wschowie wyjaśniła, że na potrzeby 
żłobka planowane jest przekazanie segmentu szkoły, w którym obecnie mieści 
się 5 klas edukacji wczesnoszkolnej wraz z zapleczem sanitarnym. Dyrektor 
podała, że w bieżącym roku szkolnym w szkole jest 13 oddziałów klas I-III oraz 
13 oddziałów klas IV-VIII, a po przekazaniu  segmentu na potrzeby żłobka, 
w szkole pozostanie 8 klas I-III oraz 15 klas IV-VIII. 

W związku z koniecznością utworzenia dodatkowych klas lekcyjnych 
zaplanowano zmodernizowanie mieszczącej się w dwóch pomieszczeniach 
biblioteki. Zbiory książek zostaną przeniesione do jednego pomieszczenia. 
W drugim pomieszczeniu zostanie utworzona klasa lekcyjna. Kolejna klasa 
powstanie na poziomie -1. Dyrektor podkreśliła, że na pozomie - 1 znajdują się 
klasy, w których od lat prowadzone są zajęcia lekcyjne. 

Dyrektor Szkoły Podstawowej nr 3 we Wschowie przekazała, że w roku 
szkolnym 2025/2026 ilość pomieszczeń dla oddziałów I-III może być 
niewystarczająca, co może wiązać się z koniecznością przemieszczania się dzieci 
między klasami. Dyrektor dodała, że istnieje duże prawdopodobieństwo, że 
w latach kolejnych z uwagi na malejącą liczbę urodzeń (informacja z Biura 
Oświaty i Spraw Społecznych UMiG Wschowa) nabór do klas pierwszych będzie 
mniejszy i wówczas ilość pomieszczeń dla oddziałów edukacji wczesnoszkolnej 
będzie wystarczająca. W latach kolejnych przewidywane są po dwa oddziały 
edukacji wczesnoszkolnej. 

Większy niepokój, według Dyrektora szkoły, budzi ilość klas lekcyjnych dla 
uczniów IV-VIII, co związane jest z dużą liczbą godzin zajęć dodatkowych. Tu, 
z myślą o zajęciach indywidualnych, planowane jest utworzenie pomieszczenia 
w kantorku fizyki. Sala ta będzie wykorzystywana do zajęć logopedycznych oraz 
zajęć rewalidacyjnych. 

Odnosząc się do niepokoju rodziców, co do planów przeniesienia szatni na 
poziom -1 Dyrektor Szkoły Podstawowej nr 3 we Wschowie wyjaśniła, że obecnie 
szatnie są umiejscowione na każdym piętrze szkoły, również w części piwnicznej, 
co zwłaszcza w okresie zimowym stanowi duży problem z utrzymaniem czystości 
w szkole. Obecnie uczniowie pokonują kolejne piętra by założyć obuwie zmienne. 
W piwnicy szkolnej natomiast znajdują się boksy, które przykładem lat 
wcześniejszych planuje się zagospodarować na szatnię. Pozwoli to na utrzymanie 
porządku w szkole i zwiększy bezpieczeństwo uczniów. Zmniejszy się liczba osób 
poruszających się po korytarzach szkolnych, gdyż rodzice uczniów klas 
pierwszych będą odprowadzać dzieci tylko do szatni. Ponadto usunięcie szafek 
z korytarzy pozwoli na stworzenie prezentacji tematycznych i miejsc wypoczynku 
dla uczniów. 

Kolejną kwestią poruszoną przez rodziców jest zbyt mała ilość miejsc 
parkingowych. Obecnie przy szkole jest parking wewnętrzny, na którym parkują 
nauczyciele oraz pracownicy Poradni Psychologiczno – Pedagogicznej. Parking 
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wzdłuż ogrodzenia szkoły i parking przy ulicy Czeskiej, z którego jak podała 
Dyrektor rodzice korzystają rzadziej z racji odległości od wejścia do szkoły. 
Dyrektor powiedziała, że wychodząc naprzeciw oczekiwaniom rodziców planuje 
się utworzenie dodatkowych miejsc parkingowych na terenie szkoły, przy sali 
gimnastycznej. 

W kwestii placu zabaw dyrekcja szkoły nie może zająć jednoznacznego 
stanowiska z uwagi na pilniejsze potrzeby, przy czym plany na kolejne lata 
zakładają zorganizowanie placu zabaw dla klas I-III. Dyrektor dodała, że 
w obrębie boiska posadzono drzewa, które z czasem dadzą cień w słoneczne dni. 

Dyrektor podkreśliła, że Rada Rodziców została poinformowana o zamiarze 
utworzenia żłobka w budynku szkoły. 

W odpowiedzi na argumenty przywołane w petycji Dyrektor Biura Oświaty 
i Spraw Społecznych Pani Anna Wiśniewska poinformowała, że lokalizacja żłobka 
w budynku Szkoły Podstawowej Nr 3 przy ul. Zacisze 1 została poparta 
wcześniejszą analizą. Obiekt ten został wytypowany jako zlokalizowany w części 
miasta położonej przy osiedlu Jagiellonów i Osiedlu Zacisze, zamieszkałych przez 
rodziny z małymi dziećmi. Fakt sąsiedztwa żłobka i szkoły jest atutem 
i ułatwieniem dla rodziców, którzy w jednym miejscu będą mogli pozostawiać 
dzieci w wieku żłobkowym i szkolnym, bez przemieszczania się do obiektów 
w innych częściach miasta. 

Dodatkowo, z uwagi na termin realizacji inwestycji do dnia 31 stycznia 2026 r. 
oraz gwarantowane w dacie podpisania umowy środki zewnętrze (w kwocie 
1 383 817,04 zł  (1 219 308 zł z KPO oraz 164 509,04 zł ze Skarbu Państwa), 
uruchomienie żłobka w części Szkoły Nr 3 idealnie wpisuje się w możliwość 
terminowego zrealizowania inwestycji oraz jej sfinansowania przy niewielkim 
udziale środków własnych Gminy (115 931,80 zł). 

Ponadto, przeznaczenie w obowiązującym planie zagospodarowania 
przestrzennego terenu Szkoły Podstawowej Nr 3, pozwala na lokalizację tam 
żłobka, bez konieczności zmiany planu w oparciu o pozwolenie na budowę, co 
przyśpiesza proces inwestycyjny. 

Proponowane w treści petycji obiekty dawnych szkół na Przyczynie Górnej i ul. 
Kopernika 7 we Wschowie nie mogą być brane pod uwagę jako potencjalna 
lokalizacja żłobka, ponieważ termin i koszty ich przystosowania czynią 
niemożliwym terminową realizację projektu, co oznacza utratę dofinasowania. 

Budynek po Szkole na Przyczynie Górnej, choć nie jest wpisany do rejestru 
zabytków, to jednak jest wskazany przez konserwatora do ujęcia w tej ewidencji, 
co implikuje konieczność opiniowania projektów budowlanych z konserwatorem 
zabytków i uwzględniania jego zaleceń. To znacząco  wydłuża proces 
inwestycyjny i zwiększa koszty zadania. Ponadto, teren ten nie posiada planu 
zagospodarowania przestrzennego, co skutkuje tym, że inwestycja może być 
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realizowania, albo w oparciu o wcześniejszą decyzję o warunkach zabudowy, 
albo decyzję o inwestycji celu publicznego. Przeprowadzenie tej procedury znów 
wydłuża proces inwestycyjny o minimum 3 miesiące i dodatkowo czas na 
uprawomocnienie decyzji. Ewentualne zaskarżenie takiej decyzji de facto 
uniemożliwiłoby zrealizowanie inwestycji w zakładanym przez ministerstwo 
terminie i powodowało utratę dofinansowania. Należy też zwrócić uwagę na fakt, 
iż obiekt ten jest opuszczony od 2018 r. (likwidacja prywatnej placówki z dniem 
31 sierpnia 2018 r.), w złym stanie technicznym i musi uwzględniać wymagania 
konserwatora, co zwiększa koszty inwestycji. 

Budynek po Gimnazjum przy ul. Kopernika 7 we Wschowie jest wpisany do 
Gminnej Ewidencji Zabytków oraz do ewidencji prowadzonej przez Lubuskiego 
Wojewódzkiego Konserwatora Zabytków, co skutkuje  koniecznością uzgodnień 
z konserwatorem i uwzględniania jego wymagań. Koszty jakie wiążą się 
z przystosowaniem obiektu będącego zabytkiem znacznie przewyższają te, które 
wynikają z przystosowania obiektu nowoczesnego. Wreszcie, budynek dawnego 
Gimnazjum jest wykorzystywany dla potrzeb organizacji pozarządowych, 
a podmioty te nie mają innych siedzib do których mogłyby się przenieść. Dalej, 
obiekt ten ma kubaturę 3 764 m2, która znacznie przekracza potrzeby żłobka. 

Należy też zauważyć, że obawy o miejsca parkingowe przy Szkole Podstawowej 
nr 3 są nieuzasadnione z uwagi na rotacyjny ruch samochodów. 

Duży teren wokół budynku szkoły pozwala na urządzenie placu zabaw dla 
dzieci żłobkowych w miejscu zacienionym. 

Analiza liczby urodzeń w Gminie Wschowa wskazuje, że liczba dzieci 
zamieszkałych na terenie Gminy urodzonych w roku: 

1) 2024 (do końca sierpnia) wynosi 82 

2) 2023 wynosi 136 

3) 2022 wynosi 130. 

Szacuje się, że część dzieci nie mieszka na terenie Gminy (ale są zameldowane 
przy rodzicach) i nie trafia do gminnych placówek edukacyjnych. Od trzech lat 
notuje się podobny, niewielki poziom urodzeń, co będzie skutkowało małą liczbą 
uczniów, którzy w przyszłości rozpoczną edukację szkolną. Wówczas duży obiekt 
Szkoły Podstawowej Nr 3 będzie w znacznej części niewykorzystany. 
Uwzględniając zapisy obowiązującego planu zagospodarowania przestrzennego 
(usługi oświaty i wychowania) możliwość wykorzystania budynku Szkoły 
Podstawowej Nr 3 na inne cele będzie bardzo ograniczona. 

Z perspektywy planowania wieloletniej strategii wykorzystania, 
modernizowania i utrzymywania obiektów gminnych lokalizacja żłobka 
w budynku Szkoły Podstawowej nr 3 jest uzasadniona. 
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Należy zauważyć, że wśród osób wnoszących petycję i obawiających się jej 
niekorzystnego wpływu na proces dydaktyczny, ewentualne zagrożenie 
dwuzmianowością itp. są osoby, których dzieci nie uczęszczają do Szkoły 
Podstawowej Nr 3, a nawet takie, które wprawdzie mają dzieci w wieku 
szkolnym, lecz są one uczniami Szkoły Podstawowej nr 1 i Szkoły Podstawowej 
nr 2. 

Komisja Skarg, Wniosków i Petycji po zapoznaniu się z wyjaśnieniami Dyrektor 
Szkoły Podstawowej nr 3 we Wschowie - Pani Anny Huzar i stanowiskiem Biura 
Oświaty i Spraw Społecznych przedstawionym przez Dyrektor Annę Wiśniewską, 
oraz po przeprowadzeniu wizji lokalnej w budynku i najbliższym otoczeniu szkoły 
wystąpiła do Rady Miejskiej we Wschowie z rekomendacją uznania petycji za 
bezzasadną w całości. 

Rada Miejska we Wschowie rozpatrując petycję uznała za wiarygodne 
wyjaśnienia Dyrektor Szkoły Podstawowej nr 3 we Wschowie - P. Anny Huzar 
i Dyrektor Biura Oświaty i Spraw Społecznych P. Anny Wiśniewskiej  
i podtrzymała stanowisko przedstawione przez Komisję Skarg, Wniosków 
i Petycji. 

Z uwagi na powyższe należało orzec o bezzasadności petycji. 
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